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Slovo starosty

Vážení a milý spoluobčané, čtenáři zpravodaje, 

Pomalu se končí rok 2015 a blíží se nám vánoční čas. Čas, který by všem 
měl přinést pohodu a radost a umožnit nám ohlédnout se zpět za vším co 
se nám podařilo během uplynulého roku vykonat a vůbec zrekapitulovat celé 
naše snažení. 

Rád bych využil této příležitosti a v krátkosti zrekapituloval činnost 
zastupitelstva za uplynulý rok. Do nového roku jsme vstoupili se třemi 
rozpracovanými akcemi:

- nezkolaudovaný obecní dům v Lutotíně
- nedokončené oplocení včetně pomníku padlých a kříže před 

mateřskou školkou
- rozpracovaný územní plán

Všechny tyto akce jsme po drobných administrativních obtížích dotáhli 
do zdárného konce. Na částečné pokrytí nákladů, za dnes již zpracovaný 
a schválený územní plán naší obce, jsme v lednu požádali Olomoucký kraj 
o příspěvek. Z „Programu obnovy venkova“ nám byl poskytnut příspěvek 
na uhrazení poloviny nákladů za územní plán. 

Ze stejného dotačního programu jsme v lednu požádali o příspěvek 
na opravu kapličky v Bílovicích. S 50  % spoluúčastí obce jsme na kapličce 
opravili omítky a provedli odvlhčení zdiva. Na závěr byla celá kaplička nově 
vymalována. Celá oprava byla dokončena před Bílovskými hody. Na  stejnou 
opravu kapličky v Lutotíně  se nám nepodařilo získat souhlas Památkového 
ústavu.

V březnu na obec nastoupili pracovníci na „Veřejně prospěšné 
práce“,  výsledkem jejich každodenní činnosti  jsou opravené a předlážděné 
zastávky autobusů v obou obcích, upravená a sečená zeleň, upravené hřiště, 
předlážděná část chodníků, opravená klubovna-šatna na obecním úřadě 
v Bílovicích a především postavená nová zeď kolem rozšířeného dvora 
mateřské školky. Podíleli se taktéž na úpravě cesty za humny, nátěrech 
mostů, výměně dopravního značení a dalších potřebných činnostech. 
Pracovníci rovněž vybudovali plochu pod nové nádoby na tříděný odpad, 
vyčistili a natřeli nádoby staré. V Lutotíně opravili kanalizační vpusti. Díky 
jejich úsilí obec ušetřila nemalé peníze, které by zaplatila jiným firmám 
za provedené práce. Mzda pracovníků na veřejně prospěšné práce je 
hrazena z prostředků Úřadu práce. 



2

Počátkem léta jsme se pustili do úprav dvora mateřské školky, tak, aby 
zde mohla být realizována “Zahrada v přírodním stylu“, na kterou se nám 
podařilo získat prostředky ze Státního fondu životního prostředí. V této době 
bylo dokončeno i oplocení před školkou a na nově upraveném prostranství 
byl nainstalován obnovený kříž. 

Finanční prostředky připravené na obnovení Pomníku obětem válek, 
jehož realizaci bránili některé administrativní potíže, jsme se rozhodli použít 
spolu se 70% dotací z Ministerstva pro místní rozvoj na opravu dvou křížů 
a to na rozcestí na „Kamčatce“  a u vodárny.  Oba kříže byly odhaleny v říjnu 
před oslavami založení republiky.

Na jaře se naše obec přidala k celostátní akci „Ukliďme Česko“. 
Této smysluplné akce se zúčastnily bezmála na tři desítky dobrovolníků. 
Výsledkem jejich snažení bylo uklizené okolí říčky Romže a remízek mezi 
Lutotínem a Hluchovem. Sesbírány byly téměř dvě tuny odpadků. Odvoz 
odpadu zajistila firma p. Bureše, která zajišťuje svoz tříděného odpadu 
v obci.  Uložení odpadu na skládku bylo uhrazeno z obecních prostředků. 

Pro efektivní nakládání s odpadem v obci jsme požádali Státní fond 
životního prostředí (SFŽP) o dotační prostředky na pořízení techniky, 
které nám pomůže při údržbě zeleně a podstatně ulehčí práci při likvidaci 
biologických odpadů. Za obdržené finanční prostředky z SFŽP jsme pořídili 
pro každou domácnost kompostéry  a biopopelnice. Na likvidaci křovin 
a slabých dřevin štěpkovač a multikáru s kontejnery na odkládání  a odvoz 
bioodpadu. Na všechna jmenovaná zařízení nám byla poskytnuta dotace 
ve výši 90% nákladů. V rámci tohoto projektu má každá domácnost možnost 
vyzvednout si zdarma kompostér a biopopelnici.

V rámci realizace plánu společných zařízení  navržených při 
Komplexní  pozemkové úpravě bylo zahájeno budování protierozních opatření 
nad Bílovicemi. V této první etapě byly vybudovány zasakovací příkopy, 
včetně výsadby a byl pročištěný mlýnský náhon. Na jaře budou pokračovat 
tyto práce budováním zpevněné komunikace kolem areálu f. ROLS s.r.o. 
v Bílovicích a v druhé části roku pak cestou pod „Vinohrady“.  Investorem 
těchto prací je Státní pozemkový úřad pro Olomoucký kraj. Po dokončení 
stavby budou všechna  vybudovaná opatření předána obci.  

V rámci prací prováděných na vyčištění mlýnského náhonu bylo 
vytěženo palivové dřevo, které  bylo odprodáno zájemcům z řad občanů. 
Do obecní pokladny přibylo bezmála 70.000,-Kč. Při manipulaci a odvozu 
dřeva významně pomáhali členové SDH Bílovice. 

Z kulturních akcí, které jsme v letošním roce v obci uskutečnili, stojí 
jistě za zmínku ples pořádaný oběma SDH ve spolupráci s SDH v Kostelci 
na Hané, košt pálenek, dětský den, rozloučení s prázdninami, hasičská soutěž 
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o pohár starosty obce, setkání 28. října u pomníku republiky a v neposlední 
řadě velmi úspěšná Čertovská jízda. Tečkou za letošním rokem pak bude 
tradiční silvestrovské grilování.

Při této příležitosti bych vyslovil velké poděkování všem, kteří se 
na pořádání těchto akcí podílejí a stejně tak děkuji všem, kteří jakkoliv 
pomohli při zvelebování obce. 

Na závěr bych vám všem chtěl popřát klidné Vánoce, šťastný nový rok 
a stálé zdraví v roce 2016. 

  Ing. Miroslav Hochvald
  starosta obce

Úřední Hodiny:

Pondělí: 10:00 – 12:30 v Lutotíně 

                  13:30 – 17:00 v Bílovicích

Středa : 10:00 – 12:30 v Lutotíně

    13:30 – 17:00 v Bílovicích

Čtvrtek: 16:00 – 18:00 v Lutotíně

Aktuality z naší obce a další důležité informace 
naleznete na www. bilovice-lutotin.cz

Představitelé obce:
Starosta obce: Ing. Miroslav Hochvald  tel.: 792 251 793

e-mail: starostabilovicelutotin@gmail.com

Místostarosta obce: Martin Smutný, tel.: 605 235 920
e-mail: martinsmutny78@gmail.com 

Předseda finančního výboru: Vladimír Stančík
Předseda kontrolního výboru: Petr Krupa

Členové zastupitelstva: Jaroslav Babiánek, Jan Toman st., 

Jan Toman ml., David Toman, Bc. Miroslav Říčař



4

Hospodaření obce v roce 2015

Čerpání příjmů a vydání k 12.12.2015 - Obec Bílovice-Lutotín

PŘÍJMY skutečnost
k 12.12.2015

Daň z příjmu fyzických osob ze závislé činnosti 900 733
Daň z příjmu fyzických osob ze SVČ 34 352
Daň z příjmu fyzických osob z kapit.výnosů 121 847
Daň z příjmů právnických osob 976 081
Daň z přidané hodnoty 2 300 108
Daň z nemovitosti 694 260
Poplatek za komunální odpad 161 563
Poplatek ze psů 6 300
Výtěžek  z provozování loterií 19 483
Správní poplatky 1 340
Příjmy z pronájmu pozemků 146 694
Příjmy od organizací - komunální odpad 18 293
Příjmy z prodeje zboží /popelnice/ 1 700
Příjmy  EKO-KOM za tříděný odpad 41 653
Příjmy  z poskytovaných služeb /živ. prostř+ost/./ 25 110
Příjmy z pronájmů Žudr 26 186
Příjmy z pronájmu nemovitostí 39 000
Příjem z pronájmu plynovodu 108 993
Příjem z úroků 646
Příjmy z dividend /spořitelna/ 22 950
Příspěvky na opravu komunikací a vjezdu 17 000
Odprodej palivového dříví 69 700
Přijatý dar - příspěvek hřiště 500
Příspěvek od hasičů na dětské prvky 1 000
Vrácení půjčky 100 000
Příjem z prodeje pozemků 38 750

Příjmy  - tř. 1,2,3 5 874 242
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Dotace 
 -  Výkon státní správy 93 200
 - Úřad práce – veřejně prospěšné práce 806 905
 - Oprava kapličky z Olom. kraje 50 000
 - Oprava křížků z   Min. pro místní rozvoj 180 320
 - Svážíme bioodpad z SFŽP 3 364 699
 - Zahrada v přírodním stylu MŠ z SFŽP 1 949 848
 - Pořízení územního plánu z Olom. kraje 160 000

Celkem dotace 6 604 972

Celkem příjmy 12 479 214

VÝDAJE  

Oprava místních komunikací 110 077

Oprava chodníků 118 182

Výdaje na dopravní obslužnost 36 408

Vodovod Pomoraví - členský příspěvek 20 070
ČOV Kostelec na Hané - poplatek za splašk. kan. 167 003

Provoz mateřská školka 139 266
Příspěvek pro Mateřskou školu 30 000
Oprava  plotu a zdi u Mateřské školy 248 022
Zahrada  přírodním stylu 2 203 100

Náklady na výuku žáků - ZŠ Jistota o.p.s. Prostějov 20 300

Oprava kapličky 114 260
Oprava křížů 257 600
Nový kříž  před MŠ + ost.opravy 73 780
Provoz, opravy Žudr a hřiště 136 435
Služby (zájezd důchodci) 10 068
Životní jubilea, vítaní dětí 30 420

Místní rozhlas – oprava 3 808
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Využití volného času dětí a mládeže 3 142

Veřejné osvětlení - elektřina 184 144
Veřejné osvětlení - údržba, energetický audit 40 600

Zakoupení domu v Lutotíně 200 000

Hřbitov - poplatek Kostelec na Hané 37 808

Údržba plynového zařízení 63 821
Pořízení územního plánu 320 650

Nebezpečný odpad 22 919
Svoz a likvidace komunálního odpadu 113 713
Velkoobjemový odpad 81 295
Svážíme bioodpad 3 802 130

Péče o vzhled obce, životní prostředí, prac. VPP 1 010 090

Studie-domov pro seniory 11 059

Hasiči Bílovice, Lutotín 20 210

Vratka z voleb z roku 2014 52 987

Vydání - činnost zastupitelstva
mzdy, odvody, odchodné zastupitelé 915 126

Činnost místní správy, provoz,opravy
Provoz OÚ, platy, odvody, kancelářské vybavení aj. 855 454
Oprava obecních budov 32 216

Poplatky bankám 5 557
Ost. činnosti - daně, poplatky, příspěvky
Mikroregion Kostelecko 1 593
Region Haná 15 480
Domov důchodců Kostelec na Hané 18 800
Platby daní a poplatků 2 890
Přestupková agenda 1 000

Celkem vydání 11 531 483

Rozdíl mezi příjmy  a vydáními – přebytek 947 731
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Získané dotace v r. 2015
Vážení spoluobčané, jak jsme již avizovali při našem nástupu 

do vedení obce, snažili jsme se posílit obecní rozpočet nenárokovými příjmy 
z krajských, státních a evropských dotačních titulů. Naše snaha nebyla 
marná a v letošním se nám podařilo získat dotace ve výši přesahující 5,7 
milionu korun, což je více, než rozpočet naší obce na celý rok. Seznam 
akcí je uveden v tabulce níže. V tomto trendu se budeme snažit pokračovat 
i v příštích letech a získat tak co nejvíce prostředků na opravy a budování 
infrastruktury, opravy obecních budov a památek, protože pouze z obecního 
rozpočtu by se nám tyto plánované akce nepodařilo realizovat.

Poskytovatel Účel Celkové náklady Dotace ve výši Spoluúčast 
obce

SFŽP Svážíme bioodpad 
z Obce Bílovice-Lutotín

3.738.556,-Kč 3.364.699,-Kč 373.857,-Kč

SFŽP Zahrada v přírodním 
stylu při MŠ Bílovice

2.184.950,-Kč 1.949.848,-Kč 235.102,-Kč

MMR Oprava křížků v obci 
Bílovice

257.600,-Kč 180.320,-Kč 77.280,-Kč

Olomoucký 
kraj

Oprava Kaple sv. Flori-
ána v Bílovicích

109.466,-Kč 50.000,-Kč 59.466,-Kč

Olomoucký 
kraj

Pořízení územního 
plánu

320.650,-Kč 160.000,-Kč 160.650,-Kč

CELKEM 6.611.222,-Kč 5.704.867,-Kč 906.355,-Kč

Sazby poplatků v roce 2016

Cena vodného pro odběratele vody z veřejného vodovodu v Bílovicích 
a Lutotíně, provozovaného f. INSTA s.r.o., je pro rok 2016 stanovena takto:
Pevná složka 207,-Kč/rok  a pohyblivá složka je 33,33 Kč/m3 včetně DPH.

Poplatek za komunální odpad 
       ve výši 300,- Kč za 1 osobu s trvalým pobytem v obci, nebo 300,- Kč 
za objekt v němž není nikdo hlášen k trvalému pobytu. Poplatek je možné 
zaplatit v hotovosti na obecním úřadě, nebo na účet obce č. 8323701/0100, 
do spec. symbolu uveďte číslo popisné, variabilní symbol je vždy 1337. 
Do zprávy pro příjemce napište „příjmení, část obce  a číslo popisné.”
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Poplatek za psa
ve výši 50,- Kč je možné zaplatit v hotovosti na obecním úřadě 

v Bílovicích - Lutotíně, nebo na účet obce č. 8323701/0100, spec. symbol je 
číslo popisné rodinného domu, variabilní symbol je vždy 1337. Do zprávy pro 
příjemce napište „příjmení, část obce  a číslo popisné.”

Splatnost poplatku za komunální odpad a poplatku za psa, 
je do 30. 6. 2016

Prodej nádob na komunální odpad
nadále obec nabízí zakoupení plastové popelnice o objemu 120 litrů 

za 900,- Kč a pozinkované popelnice o objemu 110 litrů za 800,- Kč.

Svoz kartonových obalů od nápojů
Svozy budou probíhat vždy poslední pátek ve čtvrtletí. 

Tedy 18. 3. 2016, 24. 6. 2016, 30. 9. 2016 a 16. 12. 2016.

Kartony od nápojů vložte do jakéhokoliv plastového pytle a ten umístěte 
ke kontejnerům na plasty.

Informace o výdeji kompostérů a biopopelnic

Všem občanům, kteří projeví zájem, bude na základě smlouvy o výpůjčce 
a darování bezplatně předán do užívání kompostér a biopopelnice.  Smlou-
va se uzavírá na 5 let a poté kompostér i biopopelnice přechází automaticky 
do majetku jednotlivých občanů. Je možné si vyzvednout i jen jednu z uve-
dených věcí. Svoz biopopelnic bude probíhat od začátku vegetačního obdo-
bí, tedy od dubna do listopadu, vždy jednou měsíčně. Kompostéry a biopo-
pelnice jsou pořízené obcí 
v rámci projektu „Svážíme 
bioodpad z obce Bílovi-
ce-Lutotín“ podpořeného 
ze Státního fondu životní-
ho prostředí. Kompostéry 
a biopopelnice si můžete 
vyzvednout v úřední dny 
na obecních úřadech.
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Třídění odpadů v naší obci

PAPÍR Do modrých nádob označených nálepkou PAPÍR můžete odložit: novi-
ny, časopisy, kancelářský papír, reklamní letáky, knihy, sešity, krabice, lepenku, pa-
pírové obaly (např. sáčky). Do kontejneru u MŠ nevhazujte kartony, ale jen noviny, 
časopisy, letáky. Kartony a lepenky snižují hodnotu odměny, kterou MŠ dostává!

Nevhazujte: mokrý, mastný nebo jinak znečištěný papír, uhlový a voskovaný 
papír, použité plenky a hygienické potřeby. 

SKLO Do zelených nádob označených nálepkou barevné  SKLO můžete 
odložit barevné sklo: láhve od nápojů, skleněné nádoby, skleněné střepy – a čiré 
tabulové sklo (nádoby jsou na boku opatřeny drážkou pro jeho vhazování. 

Do bílých nádob můžete odhodit bílé (čiré sklo): láhve od nápojů, skleněné 
nádoby. 

Nevhazujte: barevné sklo, keramiku, porcelán, autosklo, drátěné sklo zrcadla 
a obrazovky. 

PLASTY Do žlutých nádob označených nálepkou PLASTY můžete odložit: 
PET láhve od nápojů (prosím, nezapomeňte je sešlápnout!), kelímky, sáčky, fólie, 
výrobky a obaly z plastů, polystyrén, láhve od jedlých olejů,  plastové obaly od kos-
metického, drogistického a jiného zboží běžně se vyskytujícího                v domác-
nosti.

Nevhazujte: novodurové trubky, obaly od nebezpečných látek (motorové 
oleje, chemikálie, barvy), PVC, podlahové krytiny, nadměrně znečištěné plasty, 
plasty velkých rozměrů, podlahové krytiny, linoleum. 

NÁPOJOVÉ KARTONY – Do plastových pytlů můžete odložit stlačené ná-
pojové kartony: krabice od džusů, mléčných výrobků, vín apod. Včetně plasto-
vých uzávěrů. Nevhazujte: krabice se zbytky nápojů!

Vyřazené elektrospotřebiče z vašich domácností můžete předat sborům 
dobrovolných hasičů. Oba sbory jsou zapojeny do sběru vyřazených elektrospo-
třebičů u společnosti ELEKTROWIN.

JAK SE ODPADY TŘÍDÍ? Dnes se již na českém trhu prodává více druhů 
odpadkových košů na tříděný sběr odpadu. Pokud se vám koše do bytu neve-
jdou, můžete je nahradit papírovou krabicí, do které postavíte tři a více tašek, ty 
pak odnášíte do barevných kontejnerů.

 CO SE RECYKLACÍ VYRÁBÍ?
 Výrobky z recyklovaného papíru: novinový papír, sešity, lepenkové krabice, 

obaly na vajíčka, toaletní papír apod.
 Výrobky z recyklovaného skla: láhve na minerálky a pivo a jiné skleněné 

výrobky. 
Výrobky z recyklovaných plastů: výplň zimních bund, zátěžové koberce, za-

travňovací dlažba, různé pytle, zahradní nábytek, textilní a technická vlákna atd.
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Ceník služeb

Služba Cena

Sekání křovinořezem 300,- Kč/hodina

Sekání traktorkem 300,- Kč/hodina

Sekání travní sekačkou 250,- Kč/hodina

Půjčovné přívěsu 200,- Kč/den

Štěpkování štěpkovačem 350,- Kč/hodina

Ceník pronájmů obecních prostor
Pronajímaný prostor Částka 

v Kč
Za 

období
Poznámka

Žudr č.p. 35 Bílovice 
- společenské prostory 1 000,-Kč víkend

S p o t ř e b o v a n á 
el. energie, plyn, 
voda, stočné a pra-
ní ubrusů se přičí-
tají zvlášť.

 Poplatek 
za pronájem 
a energie neplatí: 
Klub seniorů, SDH, 
myslivecké 
sdružení, MŠ

Klubové zařízení 
Lutotín 79 1 000,- Kč měsíc

El. energie, plyn, 
voda a stočné se 
platí zvlášť

Hřiště Bílovice - chata 500,- Kč víkend
Spotřebovaná el. 
energie se platí 
zvlášť, cena je vč. 
sociálního zařízení

Hřiště Bílovice - plocha 1 000,- Kč den

Kadeřnictví 1 000,- Kč měsíc

Hřiště Lutotín 200,- Kč víkend

Zasedací místnost Lutoín č. 79 200,- Kč den
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Důležité termíny v roce 2016

9. 1. 2016 Hasičský ples SDH Bílovice, SDH Lutotín 
 a SDH Kostelec na Hané v Čelechovicích

12. 3. 2016 Bílovický košt - pořádá SDH Bílovice 
 a Hospoda u Hochvaldů

16. 4. 2016 Ukliďme Česko

4. 6. 2016   Dětský den v Bílovicích na hřišti

16 - 17. 7. 2016 Velká cena Prostějovska v Bílovicích na hřišti

3. 9. 2016 Pivní slavnosti - hřiště Bílovice

4. 9. 2016 Soutěž mladých hasičů o hodový pohár

5. 9. 2016 Tradiční hodové pondělí v Bílovicích na hřišti

28. 10. 2016 Setkání k založení republiky u pomníku 
 na Bílé hoře nad Bílovicemi

Prodej pečiva v Lutotíně

Do Lutotína zajíždí vždy v úterý a ve čtvrtek pojízdná prodejna 
s nabídkou čerstvého pečiva. Její stanoviště je u kapličky sv. Anny.

Čas prodeje je od 12:25 hod do 12:45 hod.

Prodejní doba smíšeného zboží v  v Bílovicích

Pondělí    7:00 – 17:00
Úterý 7:00 – 17:00
Středa        7:00 – 17:00
Čtvrtek       7:00 – 17:00
Pátek          7:00 – 17:00
Sobota        7:00 – 11:00
Neděle       7:00 – 10:00
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Společenská kronika obce 

Bílovice - Lutotín
V letošním roce uzavřeli sňatek tito občané:

 Markéta Bartošková a Viktor Lapšanský 15. 4. 2015
 Eduard Skácel a Zuzana Vaňková 13. 6. 2015
 Stanislav Režný a Darina Francová 1. 8. 2015

Milujte se s láskou tou, která Vás k sobě poutá,
 vždyť manželství jsou ta nejkrásnější pouta.

 Přejeme Vám vše nejlepší na společné cestě životem.

V letošním roce se v naší obci narodili tito občánkové

Štěpánka Minářová  20. 3. 2015  Lutotín
Sofie Skálová 28. 4. 2015 Bílovice
Štěpán Brabec 28. 4. 2015 Bílovice
Jonáš Černý  7. 5. 2015 Bílovice
Jan Sekanina 24. 6. 2015 Bílovice
Jakub Musil 26. 7. 2015 Bílovice

Srdečně blahopřejeme k narození miminek a přejeme děťátkům 
i rodičům, hodně štěstí, zdraví, síly i spokojenosti.

†  Z našich řad navždy odešli tito občané:

Jaroslav Šmehlík  5. 5. 2015 Bílovice
Miloš Hliňák 30. 8. 2015 Bílovice
Marie Soldánová 12. 9. 2015 Bílovice
Alžběta Krupová 20. 10. 2015 Bílovice
Ladislav Sedlák      6. 11. 2015 Lutotín
Jan Toman 23. 11. 2015 Lutotín
Jindřich Bureš  26. 11. 2015 Bílovice

Přijměte, prosím, projev naší upřímné soustrasti.
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Letošní vítání občánků

Tradice vítání nově narozených 
občánků se po odmlce do naší obce opět 
vrátila. Na jarní vítání občánku, které se 
konalo 22. května na Žudru v Bílovicích 
bylo pozváno 14 dětí, které se dostavily 
v hojném počtu, v doprovodu svých rodičů, 
příbuzných či přátel. Nové občánky přivítal 
starosta obce ing. Miroslav Hochvald 
společně s místostarostou panem 
Martinem Smutným a zazpívaly jim děti 
z mateřské školy. Každý občánek obdržel od obce finanční dar ve výši 1 000,- 
Kč na nově zřízený účet a plyšovou hračku.

Tímto bychom rádi poděkovali Všem zúčastněným za spolupráci 
a příjemnou atmosféru, díky níž celá akce proběhla úspěšně.

Přivítáni byli tito malí občánkové:
Tereza Krupová 8.1. 2013 Bílovice
Petr Tesař 1.2. 2014 Bílovice
Eliška Kišová 21.1. 2013 Bílovice
Václav Minář 23.2. 2014 Lutotítn
Mikoláš Černý 13.2. 2013 Bílovice        
Jakub Zapletal 15.7. 2014 Bílovice
Adam Antonín Kaprál 9.7. 2013 Bílovice   
Šimon Toman 23.7. 2014 Bílovice
Ladislav Nový  25.11. 2013 Bílovice
Florián Siažik 18.9. 2014 Bílovice
Natálie Holásková 25.10. 2014 Bílovice
Jonáš Černý 7.5. 2015 Bílovice
Štěpánka Minářová 20.3. 2015 Lutotín
Sofie Skálová  28.4. 2015 Bílovice

Mateřská škola Bílovice – Lutotín

Naše mateřská škola pracuje již druhým rokem podle školního 
vzdělávacího programu: „JARO, LÉTO, PODZIM, ZIMA – TO JE CELÝ 
ROK“, který vychází z Rámcového vzdělávacího programu pro předškolní 
vzdělávání. Třídní plán, který je součástí vzdělávacího programu, stanovuje 
měsíční témata a týdenní podtémata. Celkem obsahuje šest integrovaných 
bloků.  Respektujeme celé předškolní vzdělávání i konkrétní podmínky 
života v obci a respektujeme také přání rodičů. Zaměřujeme se i nadále 
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na ekologickou výchovu s cílem poznávání a uvědomování si krásy přírody 
a lidských výtvorů a s cílem chránit přírodu. Od roku 2006 jsme zařazeni 
do celostátní sítě škol se zájmem o environmentální výchovu „Mrkvička“. 
Škola je přihlášena do školního recyklačního programu: „RECYKLOHRANÍ“ 
se záměrem zkvalitnění EV v MŠ. Za správné splnění úkolů a sběr baterií 
a drobného elektrozařízení škola získá body na zakoupení dárků z katalogu 
odměn. Škola úspěšně pokračovala také v projektu: „PAPÍR ZA PAPÍR“, 
díky aktivitě rodičů a občanů. Moc všem děkujeme. Nejlepší umístění 
bylo 2. místo v Olomouckém kraji. Děti získaly spoustu výkresů a papírů 
na výtvarnou a pracovní činnost.

Naše mateřská škola za pomoci rodičů v rámci FONDU SIDUS přispěla 
Dětské klinice FN Olomouc na zakoupení lékařských přístrojů.

Začátkem roku jsme spolupracovali s obcí na projektu: „Zahrada 
v přírodním stylu při MŠ Bílovice“. Touto cestou za všechny děti a rodiče 
děkujeme vedení obce a všem, kteří se na přípravě a realizaci zahrady 
podíleli. Těšíme se spolu s dětmi, až budeme zahradu plně využívat ke hrám 
a všestrannému rozvoji dětí.

Od října mají děti možnost chodit do tanečního kroužku Taneční školy 
Hubený, který je jednou týdně v budově MŠ.

Jak se stalo již tradicí, v březnu vystoupily starší děti s krátkým pásmem 
na Žudru pro Klub seniorů. Také zde vystoupily i na Vítání občánků. 
Každoročně děti s rodiči oslavují Den dětí – vystoupení dětí na hřišti 
ve spolupráci se Sborem dobrovolných hasičů v Bílovicích. Výtěžek je vždy 
darován dětem v mateřské škole na nákup hraček a pomůcek na vánoce. 
Také moc děkujeme.

V závěru školního roku se konal výlet na zámek Plumlov s prohlídkou 
strašidelného podzemí, s pohádkou: “Princ Bajaja“ a s ukázkou lidových 
řemesel, zbraní, péče o koně apod. Děti se např. učily prát prádlo, umlít 
obilí, vyčesat len, zkusily si rytířské přilby.

Významným faktorem, který ovlivňuje vytváření základů kompetencí 
sociálních, občanských i komunikačních byly soutěže s maminkami a hledání 
pokladu jako rozloučení se se školním rokem : „Indiánský den“. Děti byly 
nadšené a se zájmem absolvovaly všechny disciplíny.
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Na podzim děti sbíraly šípky na čaj a na jaře pěstovaly řeřichu, petrželku 
a pažitku na zpestření pomazánek. Přes zimu krmily ptáky a vyráběly pro ně 
„ptačí salám“.

Školu navštívily celkem 3 divadelní společnosti – divadlo „ÚSMĚV“, 
divadlo Inky Horákové a maňáskové divadlo „Sluníčko“. Společně s MŠ 
Stařechovice a s MŠ Pěnčín jely starší děti do divadla v Prostějově. Shlédly 
pohádky: “O princezně se zlatou hvězdou na čele“, „Příběhy včelích 
medvídků“ a „Strašidelný mlýn“. 

V listopadu děti zaujala beseda o myslivosti se členem Mysliveckého 
spolku. Děti donesly kaštany a spoustu suchého pečiva pro zvířátka. 

Dětem se také velmi líbila projížďka vláčkem, kterou nám poskytl pan 
Režný. Děti výtvarně ztvárnily dojmy z jízdy do soutěže. Tři nejlepší výkresy 
firma odměnila věcnými cenami.

V prosinci hrály děti ve třídě pohybové čertovské hry s maskami čertíků. 
Poslední akcí roku byla tradiční vánoční besídka pro rodiče. Děti vyrobily 
vánoční svícny, přáníčka a vyzdobily třídu a stromeček.

Přeji všem občanům Bílovic a Lutotína za kolektiv mateřské školy a dětí 
klidné vánoční svátky a hodně zdraví, štěstí a úspěchů v novém roce.

Děkujeme za sponzorské dary, za přízeň a spolupráci.

Alena Šlézarová, ředitelka školy

Hřiště a zahrada v přírodním stylu u MŠ

V rámci úvah, co s nevyhovujícími herními prvky na školském dvoře, 
jsme začátkem  roku získali kontakt na firmu, která se zabývá budováním 
hřišť v přírodním stylu. Jelikož se naše školka ve své koncepci profiluje jako 
vesnická MŠ s kladným vztahem k přírodě, tak nás návrh vybudovat hřiště 
z přírodních materiálů vysloveně nadchl. Myšlenka zaujala i paní učitelky 
v MŠ, a proto nám pomohly vypracovat vzdělávací program k ekologické 
výchově našich dětí, jehož motto zní: „Nedostatek úcty před vším živým 
a vším co kolem nás roste, brzy nechá zahynout i úctu mezi lidmi.“

Ekologická situace potřebuje zájem každého člověka. Bohužel, dnešní 
společnost není dostatečně připravena k odpovědnosti pro zachování 
a zlepšení stavu životního prostředí, proto je naším cílem vybudovat v našich 
dětech vzájemný vztah mezi přírodou a společností. Pomocí výchovného 
programu bychom rádi děti:

- Učili životnímu umění (dívat se a vidět očima, rozumem, srdcem)
- Vedli k tomu, aby si všímaly, že situace i děje kolem nich se dají 

ovlivňovat, tvořit a přetvářet
- Motivovali k pozitivnímu vědomí lepšího světa
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K naplňování těchto cílů by měla přispět právě vybudovaná zahrada 
a její herní prvky. Nejde pouze o soubor prolézaček, ale o zahradu obsahující 
prvky, které by měly vzbuzovat touhu po poznání. Jako např. šeptadlo, 
xylofon, proutěná iglú, otáčecí tabule, ovocné stromky, keře a v neposlední 
řadě záhony pro pěstování bylinek.

Projektem zahrady se zabývala firma BON FINANCE s.r.o., která 
zpracovala projektovou dokumentaci a na realizaci herních prvků byla 
vybrána firma GERLICH ODRY s.r.o.. Pro samotnou realizaci projektu jsme 
podali žádost o poskytnutí finančních prostředků na Státní fond životního 
prostředí a prostředky jsme získali. 

Celková realizace hřiště v přírodním stylu vyšla na 2.184 950,- Kč, 
z toho byla obdržena dotace z ERDF (Fond soudržnosti evropské unie) 
v částce 1.841 523,-Kč a dotace ze  SFŽP z národních zdrojů 108 325,-Kč. 
Spoluúčast obce na projektu byla vyčíslena na 235 102,- Kč.

Aby realizace zahrady kolem školky byla kompletní, investovala obec 
i do opravy oplocení MŠ a nainstalovala novou bránu, kterou se zpřístupnil 
příjezd ke školní jídelně.

Slavnostní otevření hřiště a zahrady v přírodním stylu u MŠ v Bílovicích 
bude uskutečněno v rámci dnu otevřených dveří během jarních měsíců.

Úpravy na hřištích v naší obci

Vzhledem k tomu, že spokojenost obce vyplývá ze spokojenosti svých 
občanů, dala si obec za cíl naplňovat potřeby zájmů jak spoluobčanů, tak 
návštěvníků. Proto se snaží dál rozvíjet, zvyšovat kvalitu života a zajišťovat 
aktivitu i zábavu pro ty nejmenší. Jednou takovou vizí  je zkulturnit prostory hřišť.

V Bílovicích se prozatím podařilo provést úpravy terénu kolem hřiště, 
uklizení průchozí uličky kolem říčky Romže, natření chaty a vytvoření 
dětského koutku na hřišti, který se skládá z pískoviště a dvou herních prvků 
s houpačkami a skluzavkou.

V Lutotíně se provedly výměny nosných prvků na konstrukcích pro 
houpačky, vyměnila se skluzavka, houpačky a do pískoviště se doplnil písek. 
Dále bylo provedeno ukotvení branek do země, jejich nátěr a také nátěr 
ostatních kovových sloupků a konstrukcí.  Hřiště se také začalo pravidelně 
sekat obecním traktorkem.

Svážíme bioodpad z obce Bílovice – Lutotín
Na začátku letošního roku jsme si začali pokládat otázku, jakým 

způsobem budeme řešit likvidaci biologicky rozložitelné složky komunálních 
odpadů v naší obci. Novela zákona č. 185/2001 Sb., o odpadech, která 
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nabyla účinnosti začátkem roku 2015, se zaměřuje především na zkvalitnění 
oblasti třídění a recyklace komunálního odpadu. Podle této novely je obec 
(mimo jiné) „povinna zajistit místa pro oddělené soustřeďování složek 
komunálního odpadu, minimálně nebezpečných odpadů, papíru, plastů, 
skla, kovů a biologicky rozložitelných odpadů.“(§ 17, odst. 3). 

Zákon stejně tak ukládá povinnost fyzickým osobám zavedeného 
obecního systému využívat (§ 17, odst. 5). Novela však zachází se 
zpřísněním pravidel pro nakládání s odpady ještě dál a počítá s tím, že 
od roku 2024 bude úplně zakázáno skládkování směsného komunálního 
odpadu a recyklovatelných a využitelných odpadů (§ 21, odst. 7), což 
bude podporovat postupným navyšováním poplatků za skládkování těchto 
odpadů.

Je odhadováno, že biosložka v komunálním odpadu činí až 60% jeho 
objemu. Pokud se tedy podaří odstranit biosložku ze směsného komunálního 
odpadu, dojde k úspoře za svoz a skládkování tohoto odpadu.

Pro připomenutí, co je to bioodpad?
Bioodpad je organická (v půdě rozložitelná) hmota, která v sobě váže 
spousty živin, které můžeme ve formě kompostu navracet do půdy. Váš 
bioodpad bude zpracován na kompost, který je využíván v zemědělství, 
pro údržbu zeleně či na rekultivaci.
Mezi bioodpad patří: listí, tráva, plevel, zbytky ovoce, zeleniny, čajové 
sáčky, kávová sedlina, zbytky rostlin, piliny, dřevní štěpka z větví stromů 
a keřů, hlína z květináčů, spadané ovoce atd. ANO!
Mezi bioodpad nepatří: zbytky jídel (tzv. gastroodpad), jedlé oleje, kosti, 
maso, kůže, uhynulá zvířata, exkrementy masožravých zvířat, znečištěné 
piliny a všechny další bioologicky nerozložitelné odpady. NE!

Okolní obce sdružené v Mikroregionu Kostelecko (naše obec je také 
členem) využily možnosti získat kompostéry pro jednotlivé domácnosti, 
kompostovací sila pro kompostování posekané trávy a rostlin z veřejných 
prostranství a také štěpkovače pro zpracování dřevin na štěpku.

Občané naší obce projevili o tyto kompostéry, jen minimální zájem 
(o kompostér požádalo pouze 7 občanů), a o štěpkovač a kompostovací sila 
obec nepožádala vůbec.

Touto dobou jsme byli osloveni společností Tendra spol. s r.o. 
s nabídkou na zpracování projektu „Svážíme bioodpad z obce Bílovice-
Lutotín“ a následné podání žádosti o dotaci. Zastupitelstvo obce projednalo 
a schválilo uzavření smlouvy se společností Tendra spol. s r.o. na zasedání 
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zastupitelstva č.1/2015. Společnost Tendra spol. s r.o. zpracovala projekt 
podle velikosti pozemků, které obec udržuje, počtu domů a obyvatel. Poté 
navrhla techniku a prostředky, kterými bude likvidace bioodpadu v naší obci 
řešena. Bylo navrženo, aby pro svoz odpadu byl pořízen malý nákladní 
automobil do 3,5t s nosičem kontejnerů, 7ks kontejnerů pro svoz bioodpadu, 
220ks biopopelnic, 200ks kompostérů, 3ks sítí na kontejnery a štěpkovač. 
Na základě tohoto projektu byla podána žádost o dotaci na Státní fond 
životního prostředí, který tyto projekty dotuje z výzvy č. 64 ve výši 90% 
uznatelných nákladů.

Dne 26. května mezi námi propuklo nadšení, protože jsme se dozvěděli, 
že obě dvě naše žádosti o dotace byly schváleny. (O hřišti u MŠ se pojednává 
v samostatném článku)

Ihned po schválení dotace pro naši obec jsme začali řešit organizaci 
zadávacího řízení a jeho přesnou specifikaci, s čímž nám opět pomohla 
společnost Tendra spol. s r.o. V zadávacím řízení bylo osloveno 5 firem 
a zakázka byla také zveřejněna na Profilu zadavatele veřejných zakázek, 
což je u zakázek převyšující 500.000,-Kč ze zákona o veřejných zakázkách 
povinné.

Otevírání obálek se uskutečnilo dne 17.8.2015 ve 12:30 na Obecním 
úřadě v Lutotíně za účasti pětičlenné hodnotící komise. Nabídku 
v předepsané lhůtě doručili tři uchazeči. Jediným hodnotícím kritériem byla 
nejnižší nabídková cena, kterou podala společnost MINAM servis a.s. 
Olomoucká 277/208 Držovice 796 07, IČO 29216672, jejíž nabídková cena 
činila 3.500.350,Kč včetně DPH.

Se společností MINAM servis a.s. byla po projednání a schválení 
zastupitelstvem obce uzavřena kupní smlouva na dodávku tohoto zboží:

Ø   Automobil MULTICAR 27 do 3,5t s nosičem kontejnerů
Ø   Velkoobjemové kontejnery (7ks) pro svoz 

bioodpadů od občanů,  z obecních pozemků 
a pro následný odvoz do kompostárny

Ø   Sítě na kontejnery (3ks)
Ø   Štěpkovač značky LASKI s naftovým motorem 

pro zpracování kmenů a větví do průměru až 
150mm

Ø   220 kusů nádob pro bioodpad pro svoz 
od občanů

Ø 200 kompostérů pro občany o objemu 800l
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Kompostéry a bionádoby jsou v současné době vydávány občanům, 
kteří o ně požádají na obecním úřadě.

Celá akce včetně projektové přípravy a dotačního managementu 
je v hodnotě 3.738 556,-Kč, dotace z Fondu soudržnosti ve výši 85% 
činí 3.177.772,-Kč, ze Státního fondu životního prostředí ve výši 5% činí 
186.927,-Kč a prostředky, které investuje obec ze svého rozpočtu jsou 
ve výši 373.856,-Kč.

Věříme, že pořízení této techniky, kompostérů a biopopelnic přispěje 
k lepšímu využití bioodpadů jak u jednotlivých občanů, tak při údržbě 
obecních ploch a zároveň ke snížení plateb za svoz a ukládání komunálního 
odpadu. Svoz biopopelnic bude probíhat od začátku vegetačního období, 
tedy od dubna do listopadu vždy jednou měsíčně.

Dobrovolnická akce „Ukliďme Česko“ vychází z mezinárodně 
osvědčeného modelu Let‘s Do It!. Tento typ úklidových akcí se už 
uskutečnil ve více než 100 zemích za účasti devíti milionů dobrovolníků. 
Loňský úspěšný ročník, který byl oceněn Ekologickým Oskarem, motivoval 
organizátory k pořádání dalšího ročníku v tomto roce. Letošní úklid se 
uskutečnil v sobotu 18. dubna. Cílem pro letošní rok bylo nejen zapojit 
mnohem více dobrovolníků a uklidit ještě více černých skládek, ale i rozšířit 
povědomí o této akci mezi veřejnost a zároveň vyvolat celospolečenskou 
diskusi k problematice černých skládek a nepořádku kolem nás.

Na sobotu 18. dubna 2015 se naše obec přihlásila do akce „Ukliďme 
Česko“

Po propagaci k účasti na této akci, která proběhla v obecním rozhlase 
a na vývěskách, se v sobotu ráno sešlo 30 dobrovolníků všech věkových 
kategorií, kteří se rozhodli udělat ve svém volném čase něco pro naše životní 
prostředí.

Původním plánem byl úklid příkopu a remízku nad Lutotínem, ale při tak 
velké účasti se rozhodlo rozdělit dobrovolníky na dvě skupiny. První skupina 
začala s úklidem odpadků okolo toku říčky Romže z Bílovic do Lutotína. 
Druhá skupina se pustila do úklidu remízku nad Lutotínem.
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Jaké nežádoucí poklady a množství komunálního odpadu jsme posbírali, 
ukazují pořízené fotografie. Místo kochání se půvabem přírody jsme si 
připadali jako v továrně. Umyvadla, sklenice, pytle dětských plen, doplněné 
již nepotřebnou výbavou našich obydlí. Nepřeberné množství různého 
harampádí, které majitelům už nebylo vhod. Pneumatiky, kanystry, kusy 
bílé techniky, koberce. S lítostivým pohledem nad způsobeným znečištěním 
jsme přemýšleli, co těm lidem příroda udělala, že se jí tak odporně a zbaběle 
odměňují

Posbírali jsme 70 pytlů drobného komunálního odpadu, který vážil 
1920kg. Dále několik přívěsů vytříděného odpadu, který jsme odvezli 
do kontejnerů na tříděný odpad (kovový odpad, 20 pytlů plastu a 300kg skla)

Po skončení úklidu se většina dobrovolníků sešla v Lutotíně na hřišti, 
kde si na rozdělaném ohni opekla připravené buřty a u hřejícího ohně 
podebatovala o proběhnuvším úklidu.

Při debatě u ohně jsme došli k názoru, že naše práce měla smysl a že 
do této akce se určitě zapojíme i v příštím roce.

Nyní musíme přemýšlet dál.  A nad čím? Abychom našli cestu a vysvětlili 
všem těm „čuňátkům“, že k odkládání odpadků a veškerého harampádí 
neslouží příroda, ale popelnice, legální placené skládky a nepřeberné 
množství nádob určených k třídění a svozu odpadů.

Prosím, chovejme se k přírodě tak, jak bychom sami nechtěli, aby se 
ona chovala k nám.

Všem, kteří s úklidem pomáhali, patří velké díky.

Ukliďme Česko. Společně. V jeden den: 16. 4. 2016
Jdete do toho s námi?
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Plán rozvoje obce

Program rozvoje obce Bílovice-Lutotín je základním plánovacím dokumen-
tem obce, zakotveným v zákoně č. 128/2000 Sb., o obcích. Jedná se o hlavní 
nástroj řízení rozvoje obce. Program rozvoje obce vychází z vyhodnocení sou-
časného stavu obce z několika hledisek, srovnání s jinými obcemi a výsledky do-
tazníkového šetření (analytická část). Navazující návrhová část formuluje před-
stavy o budoucnosti obce a navrhuje způsoby, jak těchto představ dosáhnout.

Ke zpracování tohoto dokumentu jsme se rozhodli na zasedání zastupi-
telstva č.3/2015. Garantem projektu byl jmenován RNDr. Pavel Ptáček, který 
společně s pracovníky z MAS Region Haná zpracoval analytickou část projektu. 
V rámci tohoto projektu proběhlo také dotazníkové šetření mezi občany. Z toho-
to šetření vyplynulo, že občany, žijící v naší obci nejvíce tíží neexistující kana-
lizace a zanedbaná infrastruktura. Programovací tým na základě této analýzy 
určil priority rozvoje naší obce do roku 2022. Plán rozvoje obce je také jednou 
z podmínek pro získávání dotací z POV v příštích letech a byl schválen zastu-
pitelstvem obce 22. prosince na zasedání č.9/2015. Dokument bude ke stažení 
na internetových stránkách obce a bude také k nahlédnutí na obecním úřadě.

Sucho v roce 2015

Tak jako na celém území střední Evropy se i u nás projevil nedostatek 
dešťových srážek extrémním suchem. Půda 
vyschla na troud, říčka Romže tekoucí přes naši 
obec odkryla své dno. Scvrklé ovoce padalo 
ze stromů, tráva zežloutla, rostliny usychaly. 
Srážkový deficit v roce 2015 se v ČR začal 
projevovat už od února a pozvolna pokračoval 
i v průběhu jarních měsíců. Během června se 
deficit od začátku roku ustálil přibližně na ¼ 
průměrného kumulovaného srážkového úhrnu 
a v polovině srpna dosáhl 150 mm. V průměru 
spadlo za období od 1. 1. do 31. 8. 2015 
na území ČR 353 mm srážek, což je od roku 
1961 druhý nejnižší srážkový úhrn za uvedené 
období, nižší úhrn 335 mm byl zaznamenán 
pouze v roce 2003. Toto extrémní počasí se 
projevuje čím dál více a do budoucna se na něj 
budeme muset připravit a s vodou se naučit 
lépe hospodařit, k čemuž mají dopomoci stavby 
společných zařízení v krajině, jejichž první etapa 
v současné době probíhá v našem okolí.
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Ve vyschlém korytě Romže odchytávali 
dobrovolníci ryby a raky v místech, kde 
již nebyl dostatek vody pro jejich přežití 
a přenášeli je do tůní, ve kterých bylo ještě 
dostatečné množství vody pro jejich přežití. 
Myslivci museli dovážet vodu do napaječek 
pro zvěř. Naštěstí se v našem katastru 
nevyskytl žádný lesní, ani polní požár, jako 
tomu bylo po celé naší zemi na mnoha 
místech.

Všem, kteří pomohli, patří velký dík.

Obecní knihovny

Místní knihovna v Lutotíně se v roce 2015 přestěhovala do nových prostor 
na Obecním domě v Lutotíně. Oproti minulému umístění je dnes knihovna 
umístěna v pěkné, čisté a vytápěné místnosti. Knihovna bude v rámci dotace 
vybavena počítačem s knihovnickým programem. Soubor knih byl rozšířen 
darem paní Marie Doleželové a výpůjčním souborem z Městské knihovny 
v Prostějově. Výpůjční doba knihovny je každý sudý pátek od 18.00 do 19.00 
hod a dle volného času knihovníka bývá někdy otevřeno i v liché týdny. 
Podmínky knihovny se velmi zlepšily a nyní se pouze čeká na větší zájem 
občanů o půjčování knih. 

Na nové čtenáře se těší knihovník Mojmír Drápal Telefon: 732 436 261

Místní knihovna v Bílovicích je umístěná v budově MŠ a v současné době 
uvažujeme o jejím přemístění do budovy obecního úřadu a využití stávajících 
prostor pro potřeby MŠ. Od nového roku budeme mít novou knihovnici pí. Petru 
Minářovou, kterou je možné kontaktovat na telefonu 777 062 703.  Výpůjční 
doba knihovny je každý sudý pátek od 18.00 do 19.00 a vypůjčení knih je mož-
né i po telefonické dohodě s knihovnicí a to třeba i s donáškou do domu. Pro 
rozšíření knihovny se na vás obracíme s možností, darovat vaše nepoužívané 
knihy nebo časopisy knihovně, kde ještě mohou přinést zábavu a poučení dal-
ším čtenářům.

Rozvoz obědů

Obecní úřad zajišťuje rozvoz obědů z vývařovny při Mateřské škole 
v Kostelci na Hané. Rozvoz je hrazen z prostředků obce, strávníci hradí 
pouze cenu jídla. Zájemci o tuto službu se mohou přihlásit ve školní 

jídelně na telefonních číslech: 733 115 546, 588 882 142, 
nebo na Obecním úřadě Bílovice-Lutotín v úřední hodiny.
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Činnost klubu seniorů Bílovice – Lutotín v roce 2015

26. 1. 2015 
Se konala členská schůze, na které byli členové seznámeni s návrhem 

činnosti na rok 2015. Byl vybrán členský příspěvek ve výši 200,- Kč od 45 
členů. Hospodářka pí. V. Šmehlíková podala zprávu o hospodaření za rok 
2014. Dále byl promítán záznam novoročního koncertu z Vídně.
12. 2. 2015

Nám připravila zajímavou přednášku pí. Erika Bábková na téma:
 VZTAH ČLOVĚK – PŘÍRODA a jejich vzájemné působení.

12. 3. 2015
Jsme měli přátelské posezení u příležitosti MDŽ. Na začátku programu 

vystoupily děti z naší MŠ pod vedením pí. ředitelky Aleny Šlézarové 
a pí. učitelky Hany Bašné. Ženám byly předány kytičky. Také nám přišel 
popřát i pan starosta Ing. Miroslav Hochvald. Občerstvení zajistily členky 
výboru. Celý večer nám hrál i zpíval pan Antonín Bureš. Pro zpestření večera 
byla vyhlášená soutěž a tombola.
8. 5. 2015

Se uskutečnila vycházka ke studánce na Běleckým mlýně. Na zpáteční 
cestě jsme se občerstvili v místní restauraci.
5. 6. 2015

Se konal autobusový zájezd do Brna, Slavkova a Polešovic. Navštívili 
jsme hrad Špilberk, potom zámek ve Slavkově. Závěr cesty se zpestřil 
ve sklípku v Polešovicích, kde proběhla ochutnávka vín s občerstvením 
a také jsme si zazpívali za doprovodu harmoniky pana Bohumila Doležela
30. 7. 2015

Proběhlo posezení na Žudru s opékáním klobás. Hraním a zpěvem 
nám večer zpříjemňoval pan Antonín Bureš. V průběhu večera nás navštívili 
pan starosta s místostarostou obce,  kteří nás informovali o připravovaných 
akcích v naších obcích.
28. 10. 2015

Vycházka na Bílou horu k pomníku vzniku Československé republiky, 
kde jsme vyslechli informace o roku 1918 a vybudování pomníku. Akce se 
účastnil i Klub maminek a občerstvení zajistili členové SHD Bílovice.
20. 11. 2015

Se konalo tradiční kateřinské posezení s hudbou a pestrým programem. 
Na klávesy hrál pan učitel Bureš, občerstvení připravily členky výboru, 
zákusky napekla paní Zdena Burešová. Ze zastupitelstva obce přišli 
pozdravit, naše seniory, pan starosta Ing. Miroslav Hochvald a místostarosta 
pan Martin Smutný. V průběhu večera byla připravena bohatá tombola. 

Členové klubu byli pozváni na cvičení jógy, které bude probíhat od ledna 
2016.
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19. 12. 2015
Se zúčastníme adventního koncertu v Čechách pod kosířem v Muzeu 

kočárů.
Závěrem této zprávy děkuji zastupitelům naší obce za podporu činnosti 

klubu. Dále děkuji členům SDH za pomoc při dopravě našich členů z Lutotína 
na večerní akce v Bílovicích.

Všem občanům naší obce přeji příjemné prožití svátků vánočních, 
hodně štěstí, spokojenosti a zdraví v roce 2016.
    

Ing. Jan Klička - starosta „Klubu seniorů“

Klub „ maminek“ obce Bílovice – Lutotín

Spolupráce maminek za účelem potěšit děti i ostatní spoluobčany 
v obci Bílovice – Lutotín a připravit jim zajímavější dny začala již v minulém 
roce 2014. I na dále je naší dlouhodobou vizí realizovat zábavné, relaxační 
i vzdělávací programy pro děti, rodiče i jejich přátelé. 

V letošním roce proběhlo víkendové stanování s poznávacím výletem. 
Stanování bylo připraveno od pátečního večera do nedělního dopoledne. 
Připravení tábořiště probíhala 
v pátečních odpoledních hodinách 
a jako odměnou za postavení 
stanů byly děti pozvány 
na půlnoční výpravu za telátky. 
V sobotu dopoledne se děti projely 
vlakem na Bělecký mlýn, kde se 
uskutečnil poznávací výlet. Část 
cesty jsme absolvovali pěšky, kdy 
se procházelo kolem obory až 
ke stájím s jezdeckým areálem. 
V areálu nás čekala prohlídka 
stájí a krmení koní. Po návratu zpět k restauraci Bělecký mlýn, jsme si dali 
občerstvení a pokračovali v programu pro děti – prohlídka  zoologického 
koutku, soutěže na dětském hřišti a  osvěžení v místní říčce. Po návratu 
do tábořiště jsme nechali dětem volné odpoledne. Na sobotní večer jsme 
ještě připravili stezku odvahy, která vedla kolem říčky Romže až na hřiště. 
Po absolvování této stezky si děti na hřišti vypustily lampionky štěstí a vrátili 
jsme se zpět do tábora.

Na konci prázdnin proběhl druhý ročník rozloučení s prázdninami. Akce 
spočívá v tom, že kolem říčky Romže jsou připraveny pro děti pohádkové 
stanoviště a děti plní určitý úkol, za který jsou odměněny. Po skončení 
putování se opekly špekáčky a svolala se výprava “za pokladem obce 
Bílovice - Lutotín“  
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Na státní svátek dne 28.10.2015 se konala památeční procházka 
k pomníku vzniku Československé republiky na Bílou horu. Procházka byla 
spojena s akcí pro děti s názvem „ Uspávání broučků“. Sraz dětí byl na hřišti, 
kde si děti mohly vytvořit papírovou masku nějakého broučka. Po příchodu 
všech dětí, jsme se vydali na cestu směr Bílá hora, kde nás čekaly další tři 
stanoviště. Na prvním stanovišti se učili broučci lítat, proto se děti musely 
dostat k balonku, které byly přivázané na větvích stromů. Dalším stanovištěm 
byla rozkvetlá louka, kde broučci opylovávali květy. Děti si vyhledaly svého 
malého broučka a staraly se o něj až na Bílou horu. Uspání broučků 
proběhlo pod velkou Lípou u pomníku vzniku Českoslovénské republiky, 
kde byli broučci uloženy do postýlek z listí a uspány Mravenčí ukolébavkou. 
Po doprovodném programu proběhlo občerstvení, opékání špekáčků 
a vypouštění lampionů štěstí. Se setměním se uskutečnil lampionový průvod, 
který nás doprovodil zpátky domů.

Poslední vydařenou akcí byla „Čertovská jízda“, která se konala 
v sobotu 5.12.2015. Sraz hostů byl před Hospodou u Hochvaldů, kde se 
nastoupilo do pekelného vláčku. Vláček nás odvezl do Lutotína. Zde proběhlo 
rozsvícení vánočního stromu za doprovodu zpívání koled. Při zpáteční cestě 
zpět do Bílovic, vláček projížděl pekelnou cestou, na jejímž konci nám čerti 
zatarasili cestu a zastavili vláček. Při obcházení čertů kolem vláčku, byla 
atmosféra pekla doplněna i pekelnou hudbou. Nakonec nás čerti pomalou 
chůzí doprovodili až k vánočnímu stromu do Bílovic. Zde se konalo taneční 
vystoupení dětí, rozsvícení vánočního stromu a ohňostroj. Závěrem byly 
děti pozvány do pekla vytvořeného na zahrádce v Hospodě u Hochvaldů. 
Tam na ně čekal Lucifer na svém trůně, ale po příchodu Mikuláše se čerti 
rozutekli a děti si tak mohly užít svých balíčků a volné zábavy. 

Velmi nás těší, že díky velkému zájmu rodičů o naši činnost, vysokému 
počtu návštěvníků na námi pořádaných akcí i finanční výpomoc nejen od obce, 
ale i od SHD Bílovice můžeme dále pokračovat v naší činnosti. Doufáme, 
že i v roce 2016 uspořádáme spoustu zajímavých akcí, poznávacích výletů 
a podaří se vybudovat zázemí, abychom mohli svoji činnost rozšířit o dílničky 
pro děti a pohybovou aktivitu.

Vážení přátelé, závěrem této zprávy bych ještě jednou chtěla upřímně 
poděkovat všem, kteří se podílejí na přípravě a průběhů našich akcí. Velké 
díky patří členům SHD Bílovice za jejich obětavou práci na přípravách, 
organizaci a dohled na bezpečný průběhu akcí, starostovi panu 
Ing. Miroslavovi Hochvaldovi za finanční pomoc při organizování. Upřímné 
díky patří rodině Režných za půjčení a obsluhu vláčku a panu Jaroslavovi 
Hochvaldovi za vstřícnou pomoc při zapůjčení hospody. Děkuji paní Monice 
Dostálové a paní Švecové za sponzorské dary. Děkuji dětem, kteří pomáhali  
výtvarně tvořit kulisy, kostýmy a doplňky a v neposlední řadě děkuji i vám 
rodičům, přátelům a hostům, za vaši trpělivost, víru, podporu a návštěvnost.

Ing. Ivana Žáčková
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Zpráva o činnosti sboru dobrovolných hasičů Bílovice

Letošní zpráva o činnosti začíná smutnou událostí. 7. ledna jsme se rozloučili 
s našim dlouholetým členem bratrem Františkem Pilišem.

10. ledna se náš sbor významně podílel na uspořádání tradičního 
Hasičského plesu, který společně organizujeme se sbory z Lutotína 
a Kostelce na Hané. Hasičský ples se stal jedním z nejnavštěvovanějších 
plesů celé plesové sezóny. O tom, že tato společenská událost je na vysoké 
úrovni svědčí skutečnost, že ples byl po několikáté  v řadě vyprodán.

31. ledna jsme uspořádali turnaj dvojic ve stolním tenise. Této sportovní 
akce se zúčastnilo 13 dvojic z naší obce a blízkého okolí.

17. února proběhlo školení preventistů sborů SDH v Laškově. Školení 
bylo pro uspořádáno pro okrsky 11, 17, 19. Za náš sbor se tohoto školení 
zúčastnili bratři Pavel Synek, Petr Krupa, Miroslav Říčař a Jan Krupa.  

28. února se uskutečnilo shromáždění představitelů SDH okresu 
Prostějov, na kterém proběhly volby do odborných rad okresního sdružení 
a okresní kontrolní  a revizní komise. Z našeho sdružení byl do odborné rady 
mládeže zvolen bratr Petr Krupa a do okresní kontrolní a revizní rady bratr 
Miroslav Říčař.

28. března jsme uspořádali ve spolupráci s hospodou u Hochvaldů 
soutěž o nejlepší pálenku roku 2014 pod názvem „Bílovický košt“ K posouzení 
bylo 42 vzorků různých druhů ovocných pálenek. Koštu se účastní místní 
i přespolní pěstitelé ovoce.

V jarních měsících byla zahájena příprava našich soutěžních družstev 
na náročnou sezónu v soutěžích v požárním sportu. Naplno začalo trénovat 
družstvo mužů a žen. V letošním roce vzniklo druhé družstvo žen, a co 
velice potěšitelné bylo znovuobnoveno družstvo mladých hasičů, kteří se 
začali seznamovat s hasičským vybavením a co to obnáší být mladým 
hasičem.  Pro sezónu byl doplněn potřebný materiál k soutěžení, současně 
probíhala i údržba stávajícího vybavení. 

V letošním roce se náš sbor zapojil do celostátní akce „Recyklujeme 
s hasiči“. Byla provedena nutná registrace a začali jsme se sběrem 
veškerých vyřazených a nefunkčních elektrospotřebičů, které od nás odebírá 
firma Elektrovin s.r.o. Za tuto činnost dostává náš sbor od firmy Elektrovin 
s.r.o. finanční ohodnocení, které je přínosem do naší pokladny a dále látku, 
sorbent, pro likvidaci úniku ropných a jiných nebezpečných látek, která se ze 
starých ledniček vyrábí. Polovinu z takto získaných peněz jsme věnovali obci 
na rekonstrukci a pořízení herních prvků na hřišti v Bílovicích. 
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Na základě změn v občanském zákoníku vyvstala povinnost provést 
novou registraci do spolkového rejstříku pro všechny sbory dobrovolných 
hasičů v České republice. Ty sbory, které tuto povinnost nesplní, budou 
vyškrtnuty ze spolkového rejstříku a přestanou existovat. Po získání všech 
potřebných listin jsme novou registraci provedli a tuto administrativní 
povinnost splnili. 

25. 4. vstoupila do svazku manželského naše členka sestra Markéta 
Bartošková. Při této slavnostní příležitosti náš sbor provedl zalíkování 
novomanželů.

28. dubna se bratři Petr Krupa a Martin Toman zúčastnili školení první 
pomoci, které pořádal sbor SDH z Kostelce na Hané.

3. května se již tradičně náš sbor zúčastnil oslav patrona hasičů – 
Svatého Floriána v Pěnčíně. Tohoto společenského setkání hasičů se 
účastní sbory z širokého okolí. 

13. května jsme se rozloučili s našim dlouholetým členem bratrem 
Jaroslavem Šmehlíkem.                              

17. května se uskutečnila okrsková soutěž v požárním sportu, kterou 
pořádal SDH Lutotín. Na okrskové soutěži bylo 5 družstev mužů a 3 družstva 
žen. V kategorii mužů obsadilo naše družstvo 2. místo a v kategorii žen jsme 
obsadili 1. a 3. místo.

13. června jsme na hřišti uspořádali ve spolupráci s mateřskou školkou 
v Bílovicích a obecním úřadem Bílovice-Lutotín dětský den. Této již tradiční 
akce se zúčastnilo kolem 80 dětí nejen z naší obce, ale i z blízkého okolí. 
Děti soutěžily o ceny v 6 disciplínách a 3 kategoriích. Zpestřením letošního 
dětského dne bylo zajištění skákacího hradu a trampolíny.

20. června se v Kostelci na Hané uskutečnilo setkání Kostelců, v jehož 
rámci se konala netradiční soutěž sborů dobrovolných hasičů. Této akce se 
jako rozhodčí zúčastnili Petr Krupa a Miroslav Říčař 

11. července náš sbor pořádal závod Velké ceny Prostějovska (VCP)v 
požárním útoku mužů a žen O pohár starosty obce Bílovice Lutotín. Jednalo 
se o čtvrté kolo z desíti dílného seriálu soutěží Velké ceny Prostějovska 
v požárním útoku. Příprava této sportovní akce zabrala členům našeho 
sboru mnoho času. O velmi vysoké úrovni soutěže svědčí ohlasy závodníků 
i vyjádření delegáta Velké ceny Prostějovska. Naše družstvo mužů skončilo 
na 12. místě, ženy A závod nedokončili a družstvo žen B obsadilo 5. místo. 
Soutěže se zúčastnilo 18 družstev mužů a 6 družstev žen.

Soutěžní družstvo mužů se zúčastnilo všech 10 pořádaných soutěží 
VCP, kde v celkovém hodnocení obsadilo 6. místo ze  48 družstev, které 
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startovali v letošním ročníku. Dále se zúčastnilo všech  13 soutěží Velké 
ceny Blanenska (VCB), kde v celkovém hodnocení obsadilo 10. místo z 45 
družstev startujících v letošním ročníku. V letošní náročné sezóně se naše 
soutěžní družstvo mužů zúčastnilo 30 soutěží, družstvo žen A 12 soutěží 
a družstvo žen B 11 soutěží. Družstva žen v celkovém hodnocení Velké 
ceny Prostějovska obsadila vynikající 4 a 5. místo z  23 družstev startujících 
v letošním ročníku.  V závodech v Brodku u Konice a v Nivě ženy  obsadily 
1. místo, v Dětkovicích a Soběsukách  2. místo, v Lipové  3. místo atd.   
16. července byla naše zásahová jednotka povolána k zásahu k požáru 
v „Hliníkách“ v katastru naší obce. K požáru jsme vyjížděli spolu s zásahovou 
jednotkou z Kostelce na Hané a Prostějova. Jelikož skládka hořela vnitřním 
hořením, bylo nutné její odtěžení, rozhrnutí a dohašení ohnisek. Zásah trval 
od odpoledních  hodin do druhého dne. 

1. 8. se rozhodl bratr Stanislav Režný ukončit svůj mládenecký život 
a vstoupit do svazku manželského se sestrou Darinou Francovou, hasičkou 
z Lipové.  

29. 8.  jsme pomáhali na akci „ Rozloučení s prázdninami“, kterou 
pořádali místní maminky a přátelé mateřské školy. Zajišťovali jsme 
občerstvení a opékání špekáčků.

Konec prázdnin a začátek měsíce září je již tradičně věnován 
horečným přípravám Bílovických hodů, které již tradičně začínají v sobotu 
„pivními slavnostmi“, které organizuje náš sbor ve spolupráci s Hospodou 
u Hochvaldů. Tato úspěšná akce se dostala do podvědomí milovníků 
pěnivého moku nejen z naší obce, ale i ze širokého okolí. V letošním roce 
bylo na pivních slavnostech možno ochutnat 22 druhů piv. Úderem 20. 
hodiny se pivní slavnosti změnily na hodovou zábavu, na které již tradičně 
hraje rocková kapela SAX ROCK. V neděli od 13 hodin se uskutečnil XV. 
Ročník Hodového poháru mladých hasičů v požárním útoku. Soutěže se 
zúčastnilo celkem 24. družstev mladých hasičů. Soutěže se zúčastnila i dvě 
družstva našich mladých hasičů v kategorii mladší. Obě družstva si vybrala 
nováčkovskou daň a skončila v poli poražených.  V pondělí jsme se v hojném 
počtu zúčastnili příprav hodového srnčího guláše a naši členové se taktéž 
podíleli na bezchybném odpoledním průběhu.

19. září jsme uspořádali na závěr soutěžní sezóny v prostorách Hospody 
u Hochvaldů společenský večer pro členy našeho sboru, jejich manželky 
a přítelkyně.

16. října se náš sbor zúčastnil okrskového námětového cvičení 
ve Zdětíně. Cílem tohoto cvičení bylo zdokonalení činností při dodávce 
dálkové vody k požáru místního obchodu. Při této akci byly použity prostředky, 
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kterými jednotlivé sbory disponují.  Cvičení 11. okrsku splnilo účel.
20. listopadu se Petr Krupa, Pavel Synek a Lukáš Říčař zúčastnili 

školení velitelů a velitelů družstev. Školení proběhlo v rámci pravidelného 
vzdělávání členů zásahových jednotek, které  pořádaná  hasičský zásahový 
sbor Olomouckého kraje, pobočka Prostějov.

28. listopadu se náš sbor zúčastnil posledního rozloučení s bratrem 
Janem Tomanem z Lutotína.

5. prosince se náš sbor ve spolupráci s obcí Bílovice-Lutotína a Hospodou 
u Hochvaldů podílel na velmi zdařilé „Čertovské jízdě“ a rozsvícení vánočních 
stromků v Bílovicích a Lutotíně. Sbor zajistil nejen účast čertovských masek, 
ale postaral se i o zajištění bezpečnosti celé ohňové show a ohňostroje.

V závěru roku proběhne tradiční Vánoční turnaj ve stolním tenise.   
Vážení spoluobčané, závěrem této zprávy bych s tohoto místa chtěl 

poděkovat všem členům našeho sboru, kteří se ve svém vlastním volnu 
aktivně podíleli na práci, kterou náš sbor po celý letošní rok vykonával. Byli 
bychom rádi, kdyby se nám stejně dařilo i v příštím roce. 

Petr Krupa a Miroslav Říčař 

Zpráva o činnosti Sboru dobrovolných hasičů v Lutotíně 

na Výroční valné hromadě konané dne 11. 12. 2015 od 18-ti hodin 
v Obecním domě v Lutotíně.

K dnešnímu dni, 11. prosinci 2015 působí v našem sboru 39 členů, z toho 
7 žen a 32 mužů.

Letošní rok náš sbor zahájil tradičním plesem ve spolupráci se sbory z Bí-
lovic a Kostelce na Hané, který se uskutečnil 10. ledna v prostorách Sokolovny 
v Kostelci na Hané.

V pátek 16. ledna proběhla Výroční hodnotící okrsková schůze v Kostelci 
na Hané.

Následující měsíc, 28. února, se členové našeho sboru podrobili proško-
lení ze základních znalostí hasiče, které se konalo v obci Hamry pod názvem 
Velitelský den.

V sobotu 7. března, se náš sbor zúčastnil shromáždění delegátů Okresní-
ho sdružení hasičů, které se uskutečnilo na základně Hasičského záchranného 
sboru v Prostějově.

Následující sobotu 14. března oslavil významné 60. výročí narození starosta 
našeho sboru bratr Jan Toman, který  je členem sboru od 17. února 1974.
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V měsíci dubnu jsme se věnovali údržbě techniky, materiálu a úklidu 
zbrojnice.

Na konci měsíce 29. dubna proběhla okrsková schůze v Kostelci na Hané, 
kde se plánoval průběh akcí na následující čtvrtletí.

8. května se naši členové zúčastnili oslav výročí svatého Floriána v Plumlo-
vě, kde provedli ukázku při hašení požáru koňskou stříkačkou.

13. května nás postihl smutek a naposledy jsme se rozloučili s bratrem Ja-
roslavem Šmehlíkem z Bílovic ve smuteční síni v Prostějově.

V neděli 17. května jsme pořádali okrskovou soutěž v požárním  sportu 
na hřišti v Lutotíně. Naše družstvo mužů obsadilo celkové 1. místo, na 2. místě 
se umístili muži z Bílovic a na 3. místě muži ze Zdětína. V soutěži žen zvítězilo 
družstvo žen z Bílovic. V běhu na 100 metrů s překážkami se umístil František 
Měchura na 2. místě a Ivo Doležel na 3. místě. Za vynikající výsledky našim 
členům děkujeme.

28. května oslavila významné výročí, 80. let, naše sestra paní Milada Kal-
vodová, která je členkou od roku 1980.

V sobotu 30. května proběhlo v areálu Reálného gymnázia v Prostějově 
okresní kolo v požárním sportu bez účasti našeho okrsku.

V letních měsících jsme zajišťovali napouštění bazénů našim spoluobčanům. 
V letošním tropickém létě oslavila krásné 70. výročí narození naše sestra 

paní Jitka Kunčíková.
První pondělí v měsíci září se náš sbor, ve spolupráci s bratry z Bílovic 

a Mysliveckým spolkem Bílovice-Lutotín zapojil do příprav a následného průbě-
hu tradičního Hodového pondělí, které je stále významnou společenskou akcí.

V pátek 16. října, za deště se uskutečnilo okrskové námětové cvičení 
ve Zdětíně bez účasti našeho sboru.

V den státního svátku 28. října se členové našeho sboru zúčastnili posled-
ního rozloučení s bratrem Zdeňkem Kvapilem ze Zdětína.

V sobotu 14. Listopadu jsme se zúčastnili shromáždění starostů sborů dob-
rovolných hasičů, které se konalo v prostorách Hasičského záchranného sboru 
v Prostějově.

 V druhé polovině měsíce, v pondělí 23. listopadu nám nesl hlas zvonů 
z kapličky svaté Anny v Lutotíně smutnou zprávu, která zpomalila tlukot našich 
srdcí. Navždy nás opustil ve věku 88 let náš nejstarší člen, čestný starosta sboru, 
jednatel a kronikář bratr Jan Toman nejstarší, který vstoupil do sboru 17. února 
1946, což je neuvěřitelných 69 roků členství.

Poslední rozloučení se konalo v sobotu 28. listopadu, na kterém náš smutek 
podpořili bratři a sestry ze sousedních sborů, za což jim patří velké poděkování.

V závěru zprávy je pravý čas vyzdvihnout spolupráci se sbory z Bílovic, 
Kostelce na Hané, Lešan, Zdětína, Ohrozimi a touto cestou jim poděkovat.
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Také děkuji za péči o náš sbor starostovi okrsku bratru Oldřichu Bezslezi-
novi, veliteli okrsku bratru Petru Látalovi a starostovi naší obce Ing. Miroslavu 
Hochvaldovi.

Dále děkuji všem členům, kteří se podílí na chodu a udržení našeho sboru. 
Vám všem přeji hodně sil do další společné práce a do nového roku pevné 

zdraví, štěstí, lásku a rodinnou pohodu.
     Jan Toman ml. - velitel sboru

Činnost mysliveckého spolku Bílovice - Lutotín

Myslivost je souhrn činností spojených s přírodou a životem v ní a je 
součástí života na venkově.

Po devadesátých letech dvacátého století je silně ovlivňována vývojem 
lidské společnosti a zemědělskou politikou státu.

Ubývá drobné zvěře, která se stává ohroženou, mizí ptactvo a ryby. Bu-
deme muset všichni vynaložit velké úsilí, aby nemusela část naší hymny 
….. voda hučí po lučinách, bory šumí po skalinách. V sadě skví se jara květ, 
zemský ráj to na pohled! A to je ta naše krásná země, země česká ….. změ-
nit na zemi českou, zpustošenou.

V naší krajině z finančních prostředků státu vyrostly stavby, navazující 
na komplexní pozemkové úpravy, které na náš katastr přivedla práce mysliv-
ců. Je to první krok pro zlepšení života v krajině a motivace do další práce.

V jarních měsících jsme provedli údržbu porostů v Hliníkách nad Lutotí-
nem a vysadili ovocné stromy pro zlepšení úživnosti krajiny.

V naší honitbě hospodaříme se zvěří drobnou, spárkatou a predátory, 
kteří převyšují stavy ostatní zvěře a to je velká zátěž.

Do krajiny každoročně vypouštíme uměle odchovanou dospělou bažan-
tí zvěř, kterou doplňujeme jarní kmenové stavy.

Změny klimatu, velké sucho a vysoké teploty negativně působí na po-
pulaci drobné zvěře a její přírůstky. Minimální přírůstky zdecimují predátoři, 
a tak z naší krajiny vymizela koroptev a mizí i bažant a zajíc. Přežívá zvěř 
srnčí, která je však také ohrožena civilizačními tlaky na krajinu. Zvěř černá 
se v naší krajině vyskytuje v době růstu zemědělských plodin, má také vliv 
na úbytek drobné zvěře. 

Pro záchranu zvěře v naší krajině bude nutné vykonat mnoho práce, 
krajina bez zvěře je nemocná a pokud bude nemocná krajina, budeme ne-
mocní i my. 
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V době sucha jsme doplňovali vodou napajedla a pro zvýšení úživnosti 
krajiny na určitých místech celoročně předkládáme zvěři a ptactvu krmivo.

Na toku Romže u mostu žije velké množství divokých kachen, které jsou 
populační základnou pro celý region. V letošním roce se mezi nimi vyskyt-
ly i kachničky karolinské. Tato vodní zvěř je potěšením pro seniory i rodiče 
s dětmi. Někdo prohlásil, že kachny mají vliv na úbytek ryb v toku Romže. 
Možná má částečnou pravdu. Mnohem větším nebezpečím pro živočichy 
v toku jsou vydry, které do potoka vypustili „Ochránci přírody“ před několika 
lety. Vydry nemají přirozeného nepřítele, a proto se jejich populace rozšiřuje. 
Vylovily tok a plení i rybníky na toku.

V sobotu 19. září jsme v naší honitbě pořádali barvářské zkoušky ho-
ničů, 26. září lesní zkoušky a 27. září barvářské zkoušky malých plemen. 
Všechny zkoušky byly obsazeny vůdci z celé Moravy, kteří byli s průběhem 
zkoušek, krajinou a pohostinností velice spokojeni. Pro udržení kvality lovec-
ké kynologie vynakládáme velké úsilí.

Stále pečujeme o včely, máme dvě včelstva. Do včelařství zasvěcujeme 
naše děti a vedeme je k lásce k přírodě.

Děkujeme příteli Jiřímu Eliášovi, který mapuje život v naší krajině 
a o poznatky se dělí s návštěvníky naší krajiny na vývěsce u farmy. Děkuje-
me všem občanům, kteří nás v průběhu roku podporovali a pomáhali nám.

Všem spoluobčanům přejeme klidné prožití Vánoc a do nového roku 
2016 všechno nejlepší, pevné zdraví, štěstí, pohodu v rodinách a přátele, 
o které se budeme moci opřít.

 Jan Toman - Myslivecký hospodář

Restaurování křížů v obci Bílovice

V obou našich obcích se nachází 7 křížů postavených v uplynulých 
staletích. V minulosti bylo takových křížů jistě více a doplňovaly je místa 
se svatými obrázky. Bohužel na křížích se stejně jako na všech ostatních 
dílech člověka projevuje zub času. V roce 2004 byl za finančního přispění 
Olomouckého kraje rekonstruován kříž  na farmě v Lutotíně, v roce 2011 
byl obnoven kříž v Bílovicích u Kapličky sv. Floriána a v loňském roce 
byl objednán kříž k MŠ v Bílovicích, který byl letos dodán a zaplacen. 
Ministerstvo pro místní rozvoj letos vypsalo program na obnovu drobných 
sakrálních staveb, v rámci něhož bylo možno získat 70% finančních 
prostředků na opravy těchto křížů. Z výběrového řízení vzešla vítězně firma 
p. Parobka, který pro naši obec následně zrekonstruoval kříž  na „Kamčatce“ 
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v Bílovicích a kříž, který se nachází dole nad Bílovicemi u vodárny. Celkově 
rekonstrukce stála  257.600,-Kč a MMR nám na ni poskytlo 180.320,-Kč. 
Rekonstrukce křížů byla dokončena koncem října a oba obnovené kříže jsou 
nyní důstojným  připomenutím křesťanské tradice naší obce. V současné 
době máme zpracovaný návrh na obnovu kříže u kapličky v Lutotíně, se 
kterým se hodláme ucházet o dotaci v příštím roce.  

Úprava komunikace za Humny v Bílovicích

Na základě iniciativy majitelů pálenice a firmy Fun Rides Tech s.r.o., kteří 
obci nabídli finanční spoluúčast na opravě cesty k jejich areálu a na základě 
nabídky příspěvků na opravu této cesty i od dalších obyvatel, kteří tuto cestu 
využívají, jsme zorganizovali dobrovolnou sbírku s cílem získat alespoň 
polovinu z odhadovaných 50.000,-Kč na opravu komunikace s cílem, že 
pokud se podaří tuto částku získat, tak obec zajistí materiál na opravu této 
cesty. V průběhu oprav přišli i majitelé dalších pozemků „Za Humny“ s tím, že 
by také přispěli, tak aby se opravila celá cesta. Sbírky se nakonec zúčastnili 
s malou výjimkou téměř všichni majitelé okolních nemovitostí a někteří 
se i aktivně podíleli na opravě. Všem, kteří na opravy přispěli, a nebo se 
na opravě podíleli, děkujeme.    

Koupě nemovitosti č.p. 12 v Lutotíně

Na jaře letošního roku se k nám dostala informace o prodeji objektu 
bývalého obchodu v Lutotíně. Po tomto zjištění se začala mezi zastupiteli 
i samotnými občany vést diskuze, zda usilovat o koupi této nemovitosti. 
Někteří občané byli proti, především z toho důvodu, že obec již vlastní několik 
budov, které jsou v zanedbaném stavu. Další občané byli naproti tomu pro 
koupi této nemovitosti, hlavním argumentem pro koupi byly obavy z toho, 
aby objekt nekoupil některý obchodník se „sociálními dávkami“ a nezbudoval 
z objektu ubytovnu. V letních měsících byla obec oslovena majiteli objektu 
s nabídkou k odprodeji této nemovitosti. Zastupitelstvo obce tuto nabídku 
na odprodej této nemovitosti za cenu 190.000,- Kč projednalo na zasedání 
č.7/2015 a koupi schválilo. Hlavními argumenty pro koupi byla poměrně 
nízká cena a především strategická poloha objektu přímo uprostřed obce. 
V současné době probíhá návrh na vklad do katastru nemovitostí.

Do budoucna se plánuje zbourání objektu, zbudování malého sběrného 
dvora, posunutí silnice dále od kapličky a na zbylé části by došlo na výsadbě 
zeleně, čímž by uprostřed obce vznikla větší náves.
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Tříkrálová sbírka 2015

Tříkrálová sbírka je akce organizovaná Českou katolickou charitou 
a v ní sdruženými lokálními charitami. Akce navazuje na tradici koledování 
na Tři krále (tj. 6. ledna) a má charakter celonárodní sbírky, jejímž hlavním 
účelem je především přispět na pomoc nemocným, handicapovaným, 

seniorům, matkám s dětmi v tísni a dalším 
sociálně potřebným skupinám lidí a to zejména 
v regionech, kde sbírka probíhá. Letošní rok se 
charitativní sbírka konala 14.1.2015 a celkový 
výnos činil 12.009,- Kč.

Upřímné poděkování patří všem dárcům, kteří 
nejsou lhostejní k potřebám druhých, a kteří přispěli 
na pomoc rodinám a lidem v nouzi u nás i v zahraničí  
a podpořili charitní dílo.

Tříkrálová sbírka 2016 

se u nás v obci bude konat dne 9. 1. 2016

Fotografie z letošních akcí
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Obec Bílovice-Lutotín děkuje:

Všem ženám a paní Režné 

za péči o Kapli sv. Floriána a prostranství kolem pomníku u MŠ

Rodině Měchurových za péči o kapličky v Lutotíně

Panu Josefu Drápalovi za péči o kompost v Lutotíně

Sboru dobrovolných hasičů v Bílovicích za pomoc se dřevem, 

zdobením vánočního stromků, přípravu společenských akcí v obci

a další činnost pro obec

Firmě ROLS Lešany za dobrou celoroční spolupráci

Firmě pana Režného za zapůjčení vláčku na Čertovskou jízdu 

a za opravy zábradlí u hřiště

Klubu „Maminek“ za organizaci akcí pro děti

Klubu seniorů za činnost v obci

Mysliveckému sdružení za podíl na přípravě hodů a péči o krajinu

Sboru dobrovolných hasičů v Lutotíně

Panu Josefu Holáskovi za práci na úpravě cesty za Humny

Panu Bronislavu Doleželovi za věnované herní prvky na hřiště

Smíšenému zboží p. Dostálové za materiální podporu kulturních akcí

Hospodě u Hochvaldů za podíl na organizaci hodů a Mikuláše

Panu Bedřichu Pazderovi za vedení obecní kroniky

Manželům Kubíčkovým za péči o „Lipku“ nad háječkem

Dětem v obou obcích za udržování tradice velikonočního hrkání

Všem spoluobčanům, kteří se podíleli na akcích 

pořádaných obecním úřadem i na vzhledu obce.
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Fotografie
Prosíme spoluobčany, kteří mají dobové fotografie 

veřejných prostranství nebo budov obce, aby je zapůjčili 
k naskenování, nebo poslali e-mail na adresu 

starostabilovicelutotin@gmail.com
Nejlepší fotografii odměníme malým dárkem a zveřejníme 

v příštím vydání zpravodaje.

Zprávy a hlášení na e-mail

Pokud máte zájem o posílání hlášení rozhlasu 

na e-mail pošlete nám vaši e-mailovou adresu 

na starostabilovicelutotin@gmail.com

Do předmětu zprávy napište 

“CHCI DOSTÁVAT E-MAILOVÉ ZPRÁVY”   



 

 



 


